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Vážení občané, 
jsme uprostřed adventu a Váno-

ce pomalu klepou na dveře. Letošní 
čas adventní je stejně jako v loňském 
roce provázen řadou omezení. V naší 
obci je také poznamenán červnovým 
tornádem. Pro mnohé občany ze za-
sažené oblasti budou letošní svátky 
v mnoha ohledech jiné než ty před-
chozí. Zatímco celý svět opět boju-
je s pandemií Covid 19, my se navíc 
potýkáme s dalšími problémy v po-
době obnovy zničeného soukromého 
i obecního majetku. Z tohoto důvodu 
bude také ohlédnutí za uplynulým ro-
kem a malé bilancování poněkud od-
lišné od ostatních obcí. 

Ještě na jaře jsme byli všichni po-
zitivně naladěni, jelikož jsme doufa-
li, že se život po ukončení nouzového 
stavu opět vrátí do normálu. Nikdo 
z nás si nepřipouštěl, že by mohlo 
přijít ještě něco horšího. A přesto 
pouhých deset minut stačilo k tomu, 
aby apokalypsa v podobě ničivé-
ho tornáda o síle F4, zpustošila naši 
obec natolik, že se z toho budeme 
vzpamatovávat několik let. Z toho 
plyne, že původně plánované inves-
tice na letošní rok musely být z časo-

vých důvodů přesunuty či oddáleny. 
Upřednostněny byly záchranné práce 
na poničeném majetku obce. 

Ke svému závěru se blíží obnovo-
vací a rekonstrukční práce na budově 
mateřské školy, které provádí fi rma 
Metrostav a.s. Praha. Firma zároveň 
dokončuje přestavbu bytové jednot-
ky na výdejnu jídel pro děti navštěvu-
jící základní školu. Pokud nenastanou 
komplikace, měly by se děti vrátit do 
zrekonstruované budovy začátkem 
února, tj. v druhém pololetí školní-
ho roku. Stejně tak je naplánován 
návrat žáků do základní školy. Zde 
proběhla oprava střechy, výměna 
oken a výmalba. Zbývající opravy, 
zejména výměna podlah proběhne 
v letních měsících (o prázdninách) 
příštího roku. V průběhu příštího roku 
dojde také k novému zateplení bu-
dovy a opravě fasády, probíhat bude 
rekonstrukce tělocvičny, kde byla 
dokončena oprava střechy. Stavební 
práce provádí fi rma Stavební fi rma 
plus s.r.o. Hodonín. V rámci projekční 
činnosti jsou zhotoveny dokumentace 
na rekonstrukci bezdrátového rozhla-
su, úpravu školní zahrady u mateřské 

školy a opravu provozní budovy na 
hřbitově včetně obnovy hřbitovního 
areálu, která počítá také s restau-
rováním zcela zničeného hlavního 
kříže a umístěním tolik diskutované-
ho kolumbária. Oslovení projektanti 
připravují a dokončují dokumentace 
na rekonstrukci veřejného osvětlení, 
opravu kostela a víceúčelového hřiště 
u základní školy. 

S velkým nasazením pracujeme 
na přípravách obnovy zeleně v obci. 
V uplynulých dnech jsme obdrželi od 
fi rmy SAFE TRESS s.r.o. Projekt péče 
o stromy 2021, který zahrnuje in-
ventarizaci ploch veřejně přístupné 
zeleně včetně navrhované techno-
logie ošetření v podobě řezu stromů 
a keřů, kácení stromů, zásahů ve sku-
pinách stromů, ostatní typy zásahů 
a naléhavost realizace zásahů. Na-
vrhovaná naléhavost je rozvržena do 
čtyř kategorií – akutní zásah, kdy hro-
zí riziko z prodlení, naléhavý zásah 
doporučený realizovat v první etapě, 
střední naléhavost zařazený do dru-
hé etapy a malá naléhavost určená 
k realizaci ve třetí etapě. Jedná se 
o pomocný nástroj, na základě které-
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ho bude probíhat záchrana tornádem 
poničené zeleně.

Dalším pomocným nástrojem ze-
jména v oblasti péče o volnou kraji-
nu, využití potenciálu dešťové vody 
a zlepšení hospodaření s vodou obec-
ně je předložený Generel navrhova-
ných opatření v boji proti suchu v obci 
Hrušky, jehož zpracovatelem je za-
psaný spolek Voda lidé krajina Brno. 
Zmiňovaný spolek nabídl vedení obce 
vypracování generelu v rámci obnovy 
obce po tornádu zcela zdarma. Jed-
ná se o navrhovaná opatření pro eli-
minaci sucha, zlepšení koloběhu vody 
v obci, zlepšení klimatu a rozmístění 
jednotlivých opatření v území obce.

V pondělí 6. prosince 2021 pro-
běhla v souladu s protiepidemiolo-
gickými opatřeními online prezenta-
ce studentských prací nazvaná „Vize 

pro Zahajku“, v rámci které studenti 
Mendelovy univerzity Brno, Zahrad-
nické fakulty v Lednici představili pět 
zpracovaných projektů na vytvoření 
lesoparku s odpočinkovými zónami 
v lokalitě Zahajka. Studentské práce 
jsou podporovány Nadací proměny 
Karla Komárka a Nadací partnerství. 
Všechny instituce se podílejí na pro-
jektech v rámci pomoci obci po ži-
velné katastrofě. Studenti odvedli 
velice kvalifi kované práce, se kterými 
se budete moci v následujících dnech 
seznámit na zveřejněných interneto-
vých odkazech. V závěru prezentace 
byla zúčastněným sdělena informace 
o připravované revitalizaci veřejného 
prostoru Na Rybníčku, které se věnuje 
Diakonie Českobratrské církve evan-
gelické. Ta navrhla obci pomoc v této 
oblasti, jejíž součástí bude zpracování 

projektu na revitalizaci a ozelenění 
rybníka Na rybníčku včetně fi nanco-
vání celého projektu a následné péče.

Jak sami tušíte, v následujícím 
období nás čeká obrovské množství 
práce. Ale ještě než se do ní s plným 
nasazením pustíme, čeká nás pár 
nejkrásnějších dnů v roce. Dovolte 
mi tedy, abych vám popřála krásné 
prožití vánočních svátků doprovázené 
vzájemnou sounáležitostí a pochope-
ním. Dětem, ale i dospělým splnění 
vysněných přání pod vánočním stro-
mečkem. Do nového roku 2022 pře-
ji všem, aby ty hrůzostrašné obrazy 
zkázy pomalu upadaly v zapomnění, 
aby vás pevné zdraví a pohoda v ro-
dinném životě provázela na každém 
kroku a abyste se dokázali vypořádat 
se vším, co nám nový rok přinese.

Jana Filipovičová, starostka obce

Zasedání zastupitelstva obce 23. června 2021
Zastupitelstvo obce schválilo:
• Prodej pozemku ve vlastnictví obce Hrušky: parc. č. 

1566/100 – orná půda, zemědělský půdní fond, o výměře 
139 m2, k.ú. Hrušky, který byl oddělen od pozemku parc. 
č. 1566/47 v k.ú. Hrušky – orná půda, zemědělský půdní 
fond na základě geometrického plánu č. 1385-55/2020

• Prodej pozemku ve vlastnictví obce Hrušky: parc. č. 
1566/101 – orná půda, zemědělský půdní fond, o výmě-
ře 298 m2, k.ú. Hrušky, který byl oddělen od pozemku 
parc. č. 1566/47 v k.ú. Hrušky – orná půda, zemědělský 
půdní fond na základě geometrického plánu č. 1385-
55/2020

• Prodej pozemku ve vlastnictví obce Hrušky: parc. č. 
1566/102 – orná půda, zemědělský půdní fond, o výmě-
ře 332 m2, k.ú. Hrušky, který byl oddělen od pozemku 
parc. č. 1566/47 v k.ú. Hrušky – orná půda, zemědělský 
půdní fond na základě geometrického plánu č. 1385-
55/2020

• Prodej pozemku ve vlastnictví obce Hrušky: parc. č. 
2017 – zahrada, zemědělský půdní fond o výměře 2129 
m2, v k.ú. Hrušky

• Záměr a koupi pozemku: parc. č. 1275/2 – jiná plocha, 
ostatní plocha, o výměře 55 m2, k.ú. Hrušky

• V předloženém znění Obecně závaznou vyhlášku obce 
Hrušky č. 1/2021, o místním poplatku za užívání veřej-
ného prostranství

• Závěrečný účet obce Hrušky za rok 2020, souhlas s ce-
loročním hospodařením obce s výhradami a přijatými 
opatřeními potřebnými k nápravě zjištěných chyb a ne-
dostatků

• Účetní uzávěrku obce Hrušky za rok 2020
• Dodatek ke smlouvě o vytvoření dobrovolného svazku 

obcí s názvem Dobrovolný svazek obcí Hrušky a Týnec 
pro stavbu Společná ČOV Hrušky-Týnec, jehož předmě-

tem je změna stanov tohoto dobrovolného svazku obcí 
a schvaluje v předloženém znění nové úplné znění sta-
nov tohoto dobrovolného svazku obcí.

Zastupitelstvo obce neschválilo:
• Prodej části pozemku parc. č. 1544/1 v k.ú. Hrušky 

o výměře cca 82 m2
• Vyhovět žádosti manželů o prodloužení doložení souhla-

su s užíváním stavby na pozemku parc. č. 1566/65 k.ú. 
Hrušky do 31. 10. 2021.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Účetní závěrku a závěrečný účet DSO Region Podluží za 

rok 2020.
 
Zasedání zastupitelstva obce 23. září 2021
Zastupitelstvo obce schválilo:
• Přistoupení obce Hrušky do Sdružení místních samo-

správ ČR na základě § 46 a § 84 odst. 2 písm. e) záko-
na č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů a čl. 3 Stanov Sdružení místních 
samospráv České republiky 

• Přistoupení obce Hrušky do Svazu měst a obcí ČR na 
základě § 46 a § 84 odst. 2 písm. e) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů a čl. 3 Stanov Svazu měst a obcí ČR.

Zastupitelstvo obce odložilo:
• Schválení pravidel a podmínek pro poskytnutí fi nanční-

ho příspěvku z transparentního účtu obce na příští za-
sedání zastupitelstva obce.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Rozpočtové opatření v předloženém znění, tj. č. 2, kte-

ré bylo přijato radou obce 9. 6. 2021 usnesením č. RO 

Informace ze zasedání zastupitelstva obce
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3/062/21 a rozpočtové opatření č. 3, které bylo přijato 
radou obce 19. 7. 2021 usnesením č. RO 4/065/21.

 
Zasedání zastupitelstva obce 23. listopadu 2021
Zastupitelstvo obce schválilo:
• V předloženém znění Pravidla pro poskytnutí fi nančního 

příspěvku z transparentního účtu obce Hrušky
• Prodej pozemku ve vlastnictví obce Hrušky: parc. č. 124 

– zahrada, o výměře 73 m2, v k.ú. Hrušky
• Obecně závaznou vyhlášku obce Hrušky č. 3/2021, 

o místním poplatku za obecní systém odpadového hos-
podářství 

• Záměr a koupi pozemku parc. č. 733/10 – ostatní komu-
nikace, ostatní plocha, o výměře 142 m2 v k.ú. Hrušky

Česká televize připravuje natáčení vzdělávacího doku-
mentu „Tornádo – rok poté“. Pro připravovanou relaci hledá 
občany, kteří by se chtěli podělit o své osobní zážitky před 
kamerou a mají k tomu dostatek odvahy. Vzhledem k tomu, 

Letošní přírodní katastrofa, kte-
rá zasáhla naši obec, nezpůsobila jen 
materiální škody, ale přidala na staros-
tech a povinnostech také pracovníkům 
našeho úřadu. Od letních měsíců, kdy 
jsme na úřadě přebývali nepřetrži-
tě i o víkendech a snažili se pomoci 
všem postiženým občanům, se nám 
v současnosti hromadí velké množství 
administrativy. Přesto, že jsou naše 
pracovnice v pozici referentek míst-
ní samosprávy a účetní velmi krátkou 
dobu, odvádějí neskutečné množství 
práce. Mimo své běžné pracovní povin-
nosti musí zvládat navíc úkony spojené 
s tornádem. Jen k dnešnímu dni bylo 
v této souvislosti vyřízeno přes 10 tisíc 
e-mailů. Občanům ze zasažené oblasti 
bylo vydáno přes 300 potvrzení o zasa-

V poslední době se musíme na 
obecním úřadě vypořádat s velkým 
množstvím administrativy ať už v pí-
semné nebo elektronické podobě. Při 
naší nelehké práci nás vždy potěší 
povzbudivé zprávy. Dovolte nám tedy 
zveřejnit některé z nich, které jsme 
v posledních dnech obdrželi.

V listopadu jsme sháněli kontakt 
na bagristu pana Jaromíra Barto-

• V souladu s ustanovením § 54 odst. 2 zákona č. 183/2006 
Sb., o územním plánování a stavebním řádu, ve znění 
pozdějších předpisů, Územní plán Hrušky.

 Zastupitelstvo obce neschválilo:
• Investiční záměr rozšíření sakristie v kostele sv. Bartolo-

měje v Hruškách včetně vybudování úklidové místnosti. 

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Rozpočtové opatření  v předloženém znění, tj. č. 4, 

které bylo přijato radou obce 29. 9. 2021 usnesením č. 
RO 8/070/21 a rozpočtové opatření č. 5, které bylo při-
jato radou obce 3. 11. 2021 usnesením č. RO 4/073/21

• Závěrečný účet DSO Hrušky a Týnec pro stavbu „Společ-
ná ČOV Hrušky- Týnec“ za rok 2020.

že řada z vás se už pod hledáčkem médií v letošním roce ocit-
la, přimlouvám se za producenty a prosím o pomoc. Případní 
zájemci se mohou přihlásit na obecním úřadě, kde jim bude 
sdělen kontakt na produkci.

žení přírodní katastrofou, 168 potvrze-
ní Projektů podpory z fondu humanity 
Českého červené kříže, zpracováno 
bylo 150 žádostí o výpomoc od Lesů 
České republiky, s. p., 228 průvodek 
odpadu, na základě kterého dochází 
k ukládání odpadu vzniklého jako ná-
sledek živelné katastrofy na určené 
skládce fi rmy AVE CZ odpadové hos-
podářství a řadu dalších nezařazených 
potvrzení. Zúřadováno máme také 670 
darovacích smluv a stovky potvrzení 
o přijatých darech, o kterých muselo 
být také účtováno. Taktéž paní účet-
ní musela zpracovat tisíce položek 
účetních případů oproti běžnému pro-
vozu. Dále jsme zaevidovali 151 Pro-
hlášení o vzniklé škodě na náhrobcích 
soukromých vlastníků, které poslouží 

še z Chlumu u Křemže, který spolu 
se svým patnáctiletým synem zcela 
nezištně pomáhal v naší obci při zá-
chranných a odklízecích pracích po 
tornádu. Podařilo se nám sehnat mimo 
jiné i kontakt na maminku jmenova-
ného pana Bartoše, která nám napsala 
mail:

Dobrý den paní Tichá,

jako podklad pro získání dotace z Mi-
nisterstva pro místní rozvoj ČR. Tím 
však tato kapitola nekončí, po obdr-
žení dotace bude nutné s jednotlivými 
žadateli uzavřít písemnou smlouvu. 
V souladu se schválenými Podmínkami 
pro poskytnutí fi nančního příspěvku 
z transparentního účtu obce začínají 
přicházet Žádosti o poskytnutí tohoto 
příspěvku, které je opět nutné shro-
máždit, vyhodnotit, schválit a poté 
uzavřít se žadateli příslušnou smlouvu. 
Veškeré dokumenty týkající se transfe-
ru z transparentního účtu jsou zveřej-
něny na internetových stránkách obce. 
Příjem žádostí bude probíhat do 31. 3. 
2022 a k samotnému vyplácení trans-
feru bude docházet průběžně v příštím 
roce od 1. 2. 2022 do 31. 12. 2022.

moc se omlouvám, že jsem na Váš 
e-mail narazila až dnes, ale snad to 
nevadí. Já totiž na mail nejdu tak 
často a pak je tam těch zpráv moc. 
Ono se na nás toho řítí ze všech stran 
- přírodní živly, coronavirus, energie 
a v mém věku se přidávají problémy 
starší generace, takže to člověk již 
nějak vše nestíhá. Ale my nemáme ná-
rok si naříkat, díky Bohu jsme schopni 

Česká televize připravuje

Napsali nám …

Co se děje na úřadě …
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ráno vstát, zatím se sami obstarat, 
virus se nám zatím vyhnul a  dodava-
tele elektřiny jsem během listopadu 
mailem také vyřešila. Zvláště teď čas-
to na Vás všechny na Moravě myslím 
a modlím se, aby všichni měli kromě 
zdraví také střechu nad hlavou.

A teď se vrátím k synovi. My jsme 
s manželem  v té době vůbec nevědě-
li, kde s vnukem je. Až když to snacha 
prozradila, tak jsem jen konstatovala, 
že se to dalo čekat. V roce 1997, když 
byly na Moravě povodně, mu bylo ne-
celých 22 let a také se ozval až z Mo-
ravy, že je na povodních. Tenkrát jen 
s ruksakem a holýma rukama. Dnes, 
když má techniku, může pomoci víc.

A jsem tomu ráda, že ví, co je třeba 
a i synovi ukázal, co živel dokáže a jak 
si lidé mají pomáhat. Máme 4 děti a 10 
vnoučat a zatím ze všech více radostí 
než starostí, ale největší spolehnutí 
právě na něj a snachu, se kterou se se-
známil při pomoci na povodních v roce 
2002. Mluvila jsem dnes s ním, a řekl 
mi, že jste ho již sehnala přes OÚ.

Tak se ještě jednou omlouvám 
a přeji Vám i paní starostce a obča-
nům Hrušek i těch dalších postiže-
ných obcí hodně sil, abyste vše zvládli 
a život se u Vás co nejdříve vrátil do 
normálu. Teď v rámci možností klidný 
advent a vánoce a hodně zdraví a sil 
do dalších let.

S úctou Bartošová Václava

Jako malé poděkování se snažíme 
všem dárcům, o kterých víme, jmé-
nem obce a všech občanů Hrušek ode-
slat novoročenku. Smyslem takového 
počínání je sdělit zúčastněným, že 
o nich víme a velmi si ceníme jejich 
pomoci.

A takové jsou reakce:

Dobrý den paní Filipovičová, 
dnešního dne jsem obdržel Vaše 

přání k Vánočním svátkům.
Velmi mě potěšilo, řekl bych až 

tak, že mi zvlhly oči. 
Několikráte jsem projížděl Vaší 

oblastí, neboť mám na Slovácku ro-
dinu a musím Vám říct, že jste velmi 
stateční a pracovití. Vůbec si nedoká-
žu představit, jak pro Vás tato situa-
ce ztížená pandemií, zimou a deštěm 
musí být náročná.

Ze srdce Vám přeji, jménem Obce 
Tasovice, požehnané Svátky vánoč-
ní a doufám, že je prožijete v klidu, 
pohodě a hlavně ve zdraví, alespoň 
v rámci možností.  

Mějte se moc pěkně a to jak Vy 
osobně, zastupitelstvo Obce Hrušky, 
zaměstnanci Obce Hrušky a všichni 
občané ve Vašem regionu.

Pěkný den a ještě jednou děkuji.
Petr Vašina, 

starosta obce Tasovice u Hodonic

Dobrý den paní Filipovičová,
děkuji Vám za vánoční přání. Také 

bych Vám tímto chtěl popřát pěkné 
vánoce a hlavně ať se daří obnova Vaší 
obce.

Držím  Vám všem palce.
Tomáš Hirsch, Brno

Vážení občané, vážení farníci, dovolte mi, abych vás 
podrobněji seznámila s doporučením na provedení oprav 
kostela sv. Bartoloměje, který byl poničen bouří s krupo-
bitím a tornádem dne 24. června letošního roku. Studie 
na provedení nutných oprav byla zpracována fi rmou Pelčák 
a partner, s.r.o., která nabídla obci spolupráci v rámci ob-
novy poničeného majetku obce. Jedná se architektonické 
studio, jehož činnosti se orientují na zájmy o město jako 
urbanistický, kulturní a historický fenomén. Těžiště jejich 
práce leží v projektech v městském kontextu, které jsou 
součástí rostlé stavební substance. Zabývají se historií, po-
rovnáváním starého a nového a zvažují nutné a potřebné 
zásahy.  Město a stavby, které je utvářejí, jsou tak hlavním 
tématem, kterým se architektonická kancelář projekčně 
zabývá.

Kostel sv. Bartoloměje v Hruškách byl vystavěn v novo-
gotickém stylu roku 1861. Jedná se o prostou a nenáročnou 
stavbu. Pseudogotická okna jsou osazena vitrážemi. Kos-
telní věž je osazena zvonem s českým nápisem, který odlil 
v roce 1683 zvonař Václav Malý. Těmito slovy je uvedena 
zpracovaná studie, jejíž pokračování následně ocituji.

„Kostel navrhujeme citlivě opravit za použití tradič-
ních materiálů a tvarosloví bez výraznějších novodobých 
zásahů. Vzhledem k potřebné opravě kostela a stavebním 
pracím s tím spojeným navrhujeme na přání pana faráře 
doplnit do věže stávající zvon umíráček a hodiny. Do sa-
kristie bude doplněna potřebná úklidová komora.

Před prováděním jakýchkoli úprav doporučujeme pro-
hlédnout stavbu kostela statikem.

Obnova kostela sv. Bartoloměje
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Jednotlivé doporučované opravy:
1. Oprava střechy
 Vzhledem k tomu, že je nutno opravit poškozenou sed-

lovou střechu, je navržena kompletní výměna stávají-
cí krytiny a použití tradičnější krytiny bobrovky. Kvůli 
obavám pana faráře byla konzultována „poruchovost“ 
bobrovky s Ing. Medkem z fi rmy FALTON, spol. s r.o. Dle 
jeho zkušeností je krytina z bobrovky spolehlivým ře-
šením, pokud je správně provedena. Krytina je těsnější 
než ostatní tašky, naopak má vyšší životnost. Na opra-
vu střechy věže je navržena plechová měděná krytina. 
Měď je navržena také na provedení klempířských prvků 
– okapy, svody, apod.

2. Dostavba zřícené věže kostela
 Na kostele bude třeba doplnit zřícenou věž. Při této 

příležitosti je možné upravit zvonovou stolici a doplnit 
stávající menší zvon umíráček, který se nyní nachází 
v interiéru kostela. Je nutné, aby před realizací pro-
hlédl zvon odborný zvonař a ověřil funkčnost a mož-
nost opětovného použití zvonu. Došlo by tak k mírnému 
zvýšení zvonového patra a zvýšení lomeně zaklenutých 
oken s žaluziovou výplní. Při této příležitosti je navr-
žena myšlenka na umístění hodin na věž kostela.

3. Oprava fasády
 Při dostavbě věže kostela bude třeba opravit poškoze-

nou fasádu celého objektu. Při této příležitosti je do-
poručeno nahradit stávající zvolenou omítku a použít 
tradiční minerální omítku v podobné barevnosti. Před 
prováděním nové omítky je doporučeno nechat objekt 
prohlédnout odborníkem na sanace z hlediska vlhkosti 
stavby. Současně je navrženo vestavět nevhodně umís-
těný hlavní uzávěr plynu (HUP) do fasády přístavby sa-
kristie a opatřit pohledově skrytými dvířky.

4. Vestavba úklidové komory do sakristie

 Chybějící úklidovou komoru s výlevkou doporučujeme 
vestavět do sakristie do prostoru za dveře spojující sa-
kristii a prostor kostela. V případě, že by za dveřmi 
nebyla dostatečná šířka pro vestavbu úklidové komory, 
navrhujeme drobný posun dveří. Z dostupných podkla-
dů se totiž zdá, že dveře pozičně nevážou na žádný 
další prvek v interiéru kostela. Současně s vestavbou 
úklidové komory je možné upravit i interiér samotné 
sakristie (výměna dveří, pohledové zakrytí nového kot-
le, rozvodů, úprava nábytku, apod.).“

Výše zmiňovaná studie byla projednána na zasedání rady 
obce, která navrhované změny a celkové řešení oprav ak-
ceptovala. V návaznosti na zpracovanou studii byly zaháje-
ny práce na opravě střechy, která nesnesla odkladu. Ostatní 
stavební úpravy jsou nyní zpracovávány projekční kanceláří. 

Přesto, že byl pan farář s navrženým řešením krátce obe-
známen, obdržela obec dne 12. října 2021 žádost od 112 far-
níků, která se týká vybudování úklidové místnosti v kostele, 
jenž by do budoucna nouzově posloužila jako WC. Při reali-
zaci tohoto záměru by měla být současná sakristie rozšířena 
v celé délce 7,7 m o cca 0,7 m směrem ke hřbitovu. Vzniklý 
prostor by poté umožnil oddělení vnitřní části sakristie na 
vybudování úklidové místnosti s výlevkou, zbývající pro-
stor by nadále sloužil minimálně 15 osobám připravujícím 
se k bohoslužbám. Žádost byla adresována zastupitelstvu 
obce, které se jí zabývalo na svém zasedání 23. listopadu 
2021. Přijatým usnesením nebyl schválen pouze investiční 
záměr na rozšíření sakristie, nikoli záměr pro vybudování 
potřebného zázemí v kostele, jak je prezentováno na veřej-
nosti. Navržené architektonické řešení ve stávající sakristii 
není dle žadatelů přijatelné. Otázkou zůstává, zda se řídit 
radou odborníků či hledat jiné vhodné varianty?!

Jana Filipovičová

V červnovém zpravodaji 
jsme vás informovali o dis-
tribuci kompostérů do do-
mácností příslušným zájem-
cům. V této souvislosti vám 
chceme sdělit, že distribuce 
stále probíhá a bude pokra-
čovat i v příštím roce. Před 
samotným vydáním kompo-
stéru, ke kterému dochází 
ve stanovených termínech 
na sběrném dvoře, je nutné 
uzavřít Smlouvu o výpůjčce 
a následném darování s ma-
jitelem nemovitosti, kde 
bude kompostér umístěn. 

Kdo z občanů má zájem, 
ať se dostaví v úředních 
hodinách na obecní úřad 
k podpisu smlouvy. K sepsá-
ní smlouvy je potřeba ob-
čanský průkaz.

Co do kompostéru patří a co do něj přijít nesmí?

Distribuce kompostérů
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Český hydrometeorologický ústav 
vydal v říjnu letošního roku Souhrn-
nou zprávu k vyhodnocení tornáda 
na jihu Moravy dne 24. 6. 2021, ze 
které pro vás vybíráme nejdůležitější 
pasáže:

Dne 24. června 2021 se v čase 
19:14 až 19:53 SELČ vyskytlo na Břec-
lavsku a Hodonínsku velmi silné tor-
nádo kategorie F4. Tornádo bylo spolu 
s dalšími nebezpečnými jevy součástí 
velmi silných konvektivních bouří na 
zvlněné studené frontě nad územím 
Rakouska, České republiky, Polska 
a částečně i Slovenska. Vyžádalo si 
šest lidských životů, stovky zraně-
ných a škody na soukromém i veřej-
ném majetku byly podle předběžných 
odhadů vyčísleny na 15 miliard ko-
run. Kromě silně poničených budov 
(přibližně 200 z 1200 zasažených bylo 
určeno k demolici) byly poškozeny 
hospodářské objekty, velká část že-
lezniční tratě v úseku Břeclav-Hodo-
nín, síť vysokého napětí a velké ško-
dy byly v dráze tornáda i na lesních 
porostech a zemědělských plochách. 

Trasa tornáda procházela přes ka-
tastrální území deseti obcí, nejčet-
nější a nejrozsáhlejší škody v zasta-
věném území byly v obcích Hrušky, 
Moravská Nová Ves, Mikulčice, Lužice 
a Hodonín. V obcích byla často poško-
zena, nebo úplně zničena velká část 
budov. Méně četné škody, nebo škody 
mimo zastavěná území se týkaly obcí 
Břeclav, Kostice, Tvrdonice, Týnec 
a Ratíškovice. Celková délka trasy tor-
náda byla vypočtena na 27,1 km mezi 
katastry Břeclav a Ratíškovice. Šířka 
dráhy se zaznamenanými škodami se 
pohybovala od 250 m do 2,1 km. S in-
tenzitou F4 určenou na základě po-
zemních průzkumů se jedná o histo-
ricky nejsilnější evidované tornádo na 
českém území. Jediný zaznamenaný 
doklad o podobně ničivém tornádu je 
z Kosmovy Kroniky české (30. 7. 1119 
v oblasti pražského Vyšehradu), který 
se opírá o tehdejší výpovědi. Historic-
ké případy tornád a jejich četnost lze 
ale těžko posuzovat a porovnávat se 
současnými i proto, že mohly snadno 
uniknout pozornosti a také konstrukce 
budov, podle jejichž poškození se in-
tenzita tornád mj. určuje, se význam-
ně lišily.

Ze souhrnné zprávy ČHMÚ k tornádu
Svou intenzitou a dobou trvání se 

tornádo na jihu Moravy dne 24. 6. 
2021 zařadilo mezi nebezpečné mete-
orologické jevy, které se v rámci Evro-
py vyskytují jen velmi vzácně. Výskyt 
tornáda intenzity F4 ve střední Evropě 
oživil debatu o možnostech předpově-
di tornád a varování před nimi. Záro-
veň poukázal na potřebu větší osvěty 
veřejnosti, jak se chovat při nebezpe-
čí extrémních hydrometeorologických 
událostí a během nich. V neposlední 
řadě je třeba zabývat se opatřeními, 
která by mohla v případě opakování 
podobné situace zabránit zraněním 
a ztrátám na životech. 

Dokumentaci tornád v Česku je 
věnována větší pozornost přibližně až 
poslední čtvrtstoletí, řada ucelených 
záznamů o jejich výskytu je tak na na-
šem území stále velmi krátká. I přes 
takto krátký časový interval lze ze 
zdokumentovaných případů usuzovat, 
že tornáda vždy byla jedním z dopro-
vodných jevů silných konvektivních 
bouří i u nás, avšak se znatelně men-
ší četností, než například v centrální 
části USA. Poslední práce zahranič-
ních autorů ukazují, že tornáda se ve 
střední Evropě vyskytují asi se čtvrti-
novou četností na plochu a dobu trvá-
ní konvektivních bouří oproti centrální 
části USA. Silná tornáda (F2+) jsou ve 
střední Evropě oproti Spojeným stá-
tům ale méně četná a ničivá tornáda 
(F4+) se vyskytují jen s četností cca 
17krát menší na plochu a trvání bouře 
ve srovnání s USA. 

V průměru se u nás objeví něko-
lik tornád ročně, některé roky však 
neevidujeme žádné, jiné roky se vy-
skytne den s výskytem několika tor-
nád najednou. Silné tornádo se objeví 
několikrát za desetiletí, a to občas 
včetně velmi silných (F3). Události 
z posledních dvou dekád velmi dobře 
dokládají, že tornáda byla v Evropě 
velmi dlouho podceňovanou hrozbou 
a že se i zde setkáváme s případy, kdy 
silné tornádo zasáhne obydlenou ob-
last, či přímo části obcí a měst. Ať už 
šlo o případ silných tornád v Posázaví 
v roce 2001, velmi silné tornádo, jež 
poničilo část Litovle v červnu 2004, 
silné tornádo s downbursty, které při-
spělo ke škodám v několika obcích na 
Chrudimsku v červnu 2008, ale i přípa-

dy tornád v Pardubicích v červnu 2011, 
nebo tornádo z června 2013 v Krnově 
a některá další. 

Projevy počasí ve střední Evropě 
v druhé polovině června 2021 byly vý-
znamně ovlivněny přílivem teplého, 
nebo velmi teplého vzduchu od jihu 
před zvlněnou studenou frontou, kte-
rá se od 19. do 22. 6. udržovala západ-
ně od území České republiky. Během 
22. 6. se zvlněné frontální rozhraní 
přesunulo přes naše území zhruba nad 
západní Slovensko a svou pokračující 
aktivitou zvýrazňovalo horizontální 
teplotní gradient zejména nad Mora-
vou až do 25. 6. V rámci celé republiky 
se vliv zvlněné studené fronty projevil 
na počasí s nebezpečnými projevy kaž-
dý den od 19. až do 25. 6. Nebezpečné 
projevy počasí se objevovaly nejprve 
nad Čechami, postupně i nad Moravou 
a Slezskem. Například 21. 6. byl na 
Hodonínsku lokálně zaznamenán ex-
trémní srážkový úhrn 176,4 mm za 2,5 
hodiny. Nejvyšší denní teplotní maxi-
mum v Jihomoravském kraji se od 16. 
6. až do 24. 6. pohybovalo v rozmezí 
29 až 34 °C. Z nebezpečných meteo-
rologických jevů byly v období od 19. 
do 25. 6. zaznamenány všechny proje-
vy typické pro konvektivní bouře: pří-
valové srážky, výrazné poryvy větru, 
silná blesková aktivita, velké kroupy 
a právě 24. 6. na Břeclavsku a Hodo-
nínsku i na poměry ČR extrémně silné 
tornádo. 

Tornadická supercela vznikala v se-
verním Rakousku a zasáhla hraniční 
oblast mezi třemi státy. Před vznikem 
tornáda bylo proto prakticky nemožné 
detailně analyzovat meteorologické 
podmínky, protože data ze sousedních 
států jsou on-line dostupná pouze 
z omezeného počtu stanic. 

Podle analýzy radarových dat se 
první konvektivní bouře 24. 6. 2021 
začaly vytvářet od 14:00 SELČ nad 
Východními Alpami v Rakousku, asi 
150 km jihozápadně od Břeclavi. 
Zhruba v čase 15:00 SELČ lze vysto-
povat počátek nově oddělené kon-
vektivní buňky, která nakonec jako 
supercela vytvořila tornádo. Vývoj 
bouří byl velmi dynamický, jednot-
livé bouře se navzájem ovlivňovaly, 
bylo možné sledovat řadu štěpení 
a spojování bouří, popřípadě vznik 
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Památník na ničivé tornádo

nových buněk ovlivněný okolními již 
existujícími bouřemi. Tato bouře byla 
zpočátku slabší a postupovala Dunaj-
skou nížinou směrem na Mikulov. Ko-
lem 16:30 SELČ se v okolí Kremže, asi 
30 km severněji od sledované bouře, 
vytvořila jiná silná konvektivní bou-
ře, která svým pomalejším postupem 
na severovýchod přiblížila svou drá-
hu „břeclavské bouři“. V čase mezi 
18:00–18:20 SELČ došlo ke vzájemné 
interakci do té doby výraznější zá-
padní supercely a východní bouře, 
jejíž trajektorie pohybu se kolem 
18:30 SELČ, už ve formě silné super-
cely, výrazněji odchýlila na východ. 
Do Česka se postupně přesunula mezi 
cca 18:35–18:45 SELČ v oblasti mezi 
Mikulovem a Břeclaví a postupovala 

Vážené starostky a starostové tornádem po-
stižených Hrušek, Moravské Nové Vsi, Mikulčic, 
Lužic a Pánova, rádi bychom Vás informovali 
o záměru a prvních krocích vybudovat památku 
na ničivé tornádo a jeho oběti. 

Při monitorování a první pomoci poničeným 
sochám jsem si všiml hromad trámů ze zničených 
domů. Napadlo mě, že by se daly využít jako au-
tentické připomenutí tragické události. S tímto 
nápadem později začala sympatizovat Jihomo-
ravská Komunitní Nadace, Nadační Fond Lux et 
Lapis, Agromoravia a starosta Moravské Nové Vsi. 
JMKN získala pro projekt prvních padesát trámů 
a projekt podpořila i fi nančně. Já se studenty 
ČVUT jsem udělal první skici vizualizace. Agro-
moravia se příznivě postavila myšlence postavit 
památník na jejich pozemcích.

Poté jsem oslovil vedení Stavební fakulty ar-
chitektury ČVUT, konkrétně děkana, který se též 
pro myšlenku nadchl a celou myšlenku zaštítil 
a tím bylo možné ji včlenit do studijního progra-
mu. Zatím se zdá být vhodným místem pro za-
mýšlený objekt prostor vedle křížku mezi obcemi 
Hrušky a Moravská Nová Ves na vyvýšeném místě 
u silnice, které by při plánované výšce 7-8 metrů 
bylo viditelné i ze silnice I/55 Břeclav – Hodonín 
a i z vlaku na druhé straně.

V nejbližší době bychom rádi vytvořili podle 
návrhů studentů v areálu Agromoravia model 1:1, 
abychom si ověřili technické záležitosti při sesa-
zování trámů. O průběhu Vás budeme informovat 
a budeme očekávat vaše připomínky a návrhy.

Za všechny zúčastněné vedoucí projektu 
ak. soch.  Michal Blažek, předseda NF Lux et 

Lapis, Široký dvůr, Břeclav-Ladná, 
tel. 775 124 828.

na Břeclav a dále na Hodonín. Podle 
dostupné dokumentace se v obdo-
bí mezi 19:14–19:53 SELČ na jižním 
okraji této supercely vyskytlo torná-
do. Po zániku tornáda bouře pokra-
čovala severovýchodním směrem na 
Zlín. Bouře postupně slábla, poté však 
interagovala s dalšími bouřemi. Přes 
oblast zasaženou tornádem přechá-
zely v následujících hodinách v rámci 
frontálního rozhraní další bouře, jed-
na přešla v cca 20:05–20:50 SELČ přes 
celou oblast, další v cca 22:05–22:20 
SELČ svým okrajem přešla přes SV 
část tornádem zasažené oblasti, po-
slední bouře přešla přes celou oblast 
mezi 00:40–01:20 SELČ 25. 6. 2021.

Z pohledu dat maximálních ra-
darových odrazivostí šlo v případě 

tornadické bouře sice o silnou bouři, 
na které lze očekávat nebezpečné 
projevy počasí (intenzivní srážky, 
velké kroupy, nárazy větru), nejed-
nalo se však o výrazně nejsilnější 
bouři, která se v dané době v oblas-
ti Česka a severního Rakouska vy-
skytla. V této oblasti se vyskytovaly 
minimálně čtyři další podobně silné 
bouře. I po potvrzení, že se jedná 
o supercelu, nebylo z dat zřejmé, že 
by zrovna tato bouře měla být nej-
nebezpečnější a mělo se na ní vyvi-
nout tak ničivé tornádo.

Shrnutí poznatků a doporučením, 
jak se v těchto extrémních situacích 
chovat se budeme věnovat v příštím 
čísle zpravodaje.

Jaroslava Rajchmanová
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Na večer letošního 24. června prav-
děpodobně nikdo z našeho regionu ne-
zapomene. Na jižní Moravě se u Břecla-
vi vytvořilo tornádo, které na své trase 
v délce 26 km zasáhlo pět obcí, čtyři 
další poškodilo a zastavilo se pár set 
metrů od Ratíškovic. Na jeho následky 
zemřelo šest osob a bylo označeno jako 
nejsilnější v novodobých dějinách.

Ve školních a obecních kronikách 
moravských obcí se nachází zápisy 
o podobné události dne 14. Srpna 1890. 
Souhrnná zpráva vyšla tiskem v deníku 
Moravská Orlice v neděli 17. 8. T. r.: 
„Strašná bouře spojená s krupobitím 
a silným vichorem zuřila dne 14 t.m. 
večer opětně na mnohých místech naší 
Moravy.“ Např. v Brně byla ve čtvr-
tek navečer „prudká bouře s lijákem 
podobajícím se průtrži mračen. Blesk 
za bleskem šlehal ze šedivých mračen 
a velký vichor hnal se ulicem“. Směr 
bouře byl od jihozápadu k severový-
chodu, protože „nad Příborem naděla-
la v městě i v okolí škod nemalých (…) 
nejsmutnější pohled skýtají ovocné 
zahrady, v nich většina plodonosných 
stromů větrem bud‘ vyvrácena z koře-
ne nebo ve větvích rozlomena jest (…) 
podobně spustošeno i stromořadí kol 
císařské silnice‘‘. Stejně jako v letos 
i tenkrát „na mnohých domech jsou 
střechy s části odtrhány, na pokraji 
města pak dvě stodoly úplně větrem až 
do základu byly vyvráceny (…) mnoho 
dobytka bylo zabito“.

Zmíněná živelní pohroma zasáhla 
také celé Slovácko. V kronice ratíško-
vické školy je zápis o ,,cyklonu“. Tím-
to slovem ji označil zdejší nadučitel 
František Hlaváček. Podle něj „Dne 14. 
Srpna okolo 6. Hodiny odpoledne zu-
řil neslýchaný vichor zv. Cyklon, jenž 
způsobil strašné škody. Velké množství 
silných stromů polámáno a z kořene 
vyvráceno, střechy odneseny, snopy 
obilné daleko po poli rozmetány, ba 
i kopky sena rozházeny‘‘.

Josef Střítecký, správce Národní 
školy ve Vacenovicích, ve svém zázna-
mu do školní kroniky uvádí; „V srpnu 
dne 14. Na večer byla taková bouře, že 
lidé 70ti letí takové bouře nepamato-
vali. Stromy, jako lípa okolo 200 roků 
stará u kapličky, jak se jde do Milo-
tic, byla s kořeny vyvrácena, v lesích 
největší duby, bory – u silnice největší 

topoly, v zahradách největší jabloně, 
hrušně, ořechy, vyvráceny, několik sto-
dol rozmetáno, okna vytlučená, stře-
chy bez skřidlic, na polích, kde byly 
mandele rozmetané úplně.“

Vedlejší Vracov pak „postižen byl 
prudkou vichřicí, jež mnoho škody na 
stromoví a budovách způsobila. Na 
školní budově bylo několik okenních 
rámu vytrženo a odnešeno.“

Tragické následky měla bohužel 
ona pohroma v sousedních Miloticích: 
„Topoly (přes 30 m) na Mistřínském 
stromořadí (tzv. hraběcí cesta vedoucí 
i v současnosti od milotického zámku 
do   Svatobořic-Mistřína – pozn. aut.) 
jeden po druhém válely se, vrcholy 
svými až hluboko k zemi se skláněly. 
Jeden z nich zastihl v pádu 12 letou 
žákyni Kateřinu Tringelovou , pilné to 
děvče“. Podle záznamů kooperátora 
milotické farnosti Jana Svozila v mat-
rice úmrtí „okamžitě byla mrtva“.

V kronice Národní školy v Mutěni-
cích je tento vítr s bouří přirovnáván 
k jadranskému nárazovému větru zva-
nému bóra: „…velmi prudký, do té 
doby nikým nepozorovaný vítr, jenž 
nadělal zde velikých škod“, tady začal 
kolem šesté hodiny večerní. Pořád byl 
velmi silný, protože i tu byly ,“tašky 
ze střech strhány, stromy (staré, silné) 
v zahradách, u silnice i v lese s koře-
ny vyvráceny nebo několik metrů nad 
zemí přelámány“. Zničena byla rovněž 
úroda, „všecko ovoce setřeseno, man-
dele s polí odneseny, snopy roztrhány, 
z nichž po vichřici lidé toliko povřísla 
našli“. Zničen byl i místní větrný mlýn, 
„jediný to mlýn zdejší – blíže kapličky 
sv. Jana a Pavla – byl vyvrácen a ztros-
kotán. Od té doby postaven nebyl“.

Podle „zápisků pro školní kroniku“ 
Čejkovic „dne 14. Srpna o 5 ½ odpole-
dne přihnal se na krajinu naši děsný or-
kán od strany jihozápadní, jenž v malé 
chvíli hrozně spustošil budovy, sady 
i zbylou úrodu na polích“.

Vítr shazoval střešní krytinu, vyvra-
cel silné stromy z kořenů a obilí, které 
bylo v mandelech složeno na polích, 
rozfoukal do dálky. Větve a kameny, 
které se vznášely ve vzduchu, vytlouk-
ly okna ve staveních, „kříž na silnici 
k Břeclavě vyvrácen divou vichřicí“. 
Velká škoda vznikla i ve vinohradech, 
kde byla zničena veškerá réva.

Učitel Tomáš Opluštil zapsal do 
Pamětní knihy obce Čejkovice, že 
„strašný vichor s hroznými mraky pra-
chu nikdo nepamatuje. Lidé se třásli 
strachem, čekajíce s hrůzou co přijde. 
Vypadalo to, jako by se hnal ohromný 
požár. Vichor ten nadělal v malé chvíli 
velikých škod zejména na budovách, 
pak v polích, vinicích, sadech a zahra-
dách“. Z budov bylo strháno mnoho 
křidlic, chatrné střechy domků byly 
polámány a některé zcela odneseny, 
okna větrem nesenými kameny vytlu-
čena. „Stodoly a chalupy pod dochem 
otrhány, povětrný mlýn Komináckého 
Tomáše, jenž stál na kopci u Včelína, 
byl vyvrácen a zcela rozbit. Mnohé to-
pole staré a silné vichrem tím i z ko-
řene vyvráceny byly. Také mnoho křížů 
v poli vyvraceno bylo. Byla to spousta 
hrozná po vichru tom!“ Nejkrutěji asi 
živel řádil v Mutěnicích a u Hodonína. 
Na císařské silnici z Čejče do Hodonína 
„na sto z kořene vyvrácených starých 
topolů (majících v průměru až ¾ met-
ru) takže ráno pošta po silnici ani jeti 
nemohla, jak byla padlými stromy za-
tarasena“.

Podle výše uvedené zprávy z Morav-
ské Orlice „věru k nevypsání jest pohro-
ma ta, která prý v okolí, hlavně v Led-
nici, Podivíně, Čejči, Poddvorově ještě 
hroznější byla“. Vniveč přišla i úroda 
– hrozny, kukuřice a hlavně obilí. „Voda 
promočila vše a škoda způsobená po-
ciťuje se nejvíce u chudiny, u rolníků, 
kteří rádi byli, že obilí sklidili, avšak 
je viděti, ani sklízené zabezpečeno ne-
mají. V době, kdy jim nastává placení 
daní, stíhá je bouře za bouří, nehoda 
za nehodou.“

Podle zápisu vacenovického sta-
rosty Martina Křižky „takový vítr ten 
nejstarší člověk ve světě nepamatu-
je, podobalo se to soudnímu dni. Vítr 
bral všechno co mu přišlo v cestu i lidi, 
hovadí zanesl na jiné místa (…) lese 
místy na dobro vyvráceny a polámány 
(…) mnohé obce v našem okresy jsou 
učinění hotoví žebráci‘‘.

Jak je vidět, historie se může po 
mnoha letech opakovat. A i když si 
dnes říkáme, že je moderní technická 
doba, příroda umí pořád dokázat svou 
převahu a moc. 

Irena Bařinová (převzato 
z Malovaného kraje č. 6/2021)

„Cyklon” roku 1890 na Slovácku
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Jak jistě všichni víte, živelná katastrofa v červnu le-
tošního roku poničila nejenom vaše domy, ale znemožni-
la provoz v naší tornádem poničené mateřské škole jak 
o prázdninách, tak i začátkem školního roku 2021/2022. 
Urychleně se proto hledaly náhradní prostory, abychom 
alespoň trošku pomohli všem rodinám, nejen postiženým, 
ale i těm, kteří pomáhali svým blízkým a přátelům. Školku 
jsme vyklízeli za velkého přispění hasičů, vojáků a dobro-
volníků a to jak místních, tak i z dalších obcí. Všem moc 
děkujeme za neocenitelnou pomoc! S pomocí 
přispěchal i Region Podluží, vstříc nám vyšla MŠ 
v Prušánkách, která se našich dětí ujala do konce 
července a poté v srpnu MŠ v Dolních Bojanovicíc, 
která poskytla jednu třídu.

Blížil se začátek školního roku a s tím sílily sta-
rosti, kde složíme hlavičky našich dětí tentokrát. 
Město Lanžhot nabídlo prostory v bývalé mateřské 
škole. V přízemí budovy, kde bývala knihovna, je 
nyní třída Berušek a v horním patře třída předško-
láků – Koťátek. Zbývalo ještě vyřešit třídu Kuřátek. 
Bylo potřeba buď najít jiný vhodný prostor, nebo 
posunout docházku dětí na pozdější termín, případ-
ně až do doby, než bude mateřská škola opravená. 
Paní ředitelka ale domluvila ve společnosti Forest-
-Agro s.r.o. Hrušky propůjčení společenské místnos-
ti, která byla vyklizena a přebudována na třídu. 

V prvé řadě bylo třeba všechny nové třídy vy-
klidit, poté koupit a položit koberce, pečlivě umýt 
a nastěhovat nábytek, dále hračky, kopírky, vý-
tvarný materiál, papíry na kreslení a malování, 
zaměřit a pověsit záclony a závěsy (třída Kuřá-
tek), připravit lehátka a povlečení, stolky a židlič-
ky, židle a nástěnky. Prostě všechno pro základní 
provoz tříd. Proto tímto děkujeme všem, kteří při-
spěli svou prací a ochotou pomoci jak při stěho-
vání (stavební fi rma Metrostav, paní učitelky, paní 
kuchařky i paní uklízečky), tak i organizací (Obec 
Hrušky, paní ředitelka, Region Podluží). Poděko-
vání patří také fi rmě Moravské oděvní závody k.s. 
Břeclav, která nám věnovala dary (deky a hračky), 
zajistila dobročinný koncert, ušila závěsy a záclo-
ny do třídy Kuřátek a zařídila a odvezla všechny 
lůžkoviny k vyprání do prádelny paní Gergelové ve 
Staré Břeclavi, kde jsou stále uskladněny a čekají 
na návrat do opravené školky. Děkujeme za vše!

V neposlední řadě patří naše poděkování auto-

busové dopravě Škápík Lanžhot, která nás každodenně vozí 
do Lanžhota a zpět – moc děkujeme!

Nelze slovy vyjádřit, jak vděční jsme za tuto nezištnou 
pomoc všech zúčastněných. Věřím, že si všichni rodiče, ale 
i další uvědomují, kolik práce bylo vykonáno a jaké úsilí 
bylo vynaloženo k tomu, aby naše/vaše děti překonaly s co 
nejmenší újmou tuto nestandardní dobu, na které budou 
dlouho a dlouho vzpomínat! DĚKUJEME!

Kolektiv MŠ Hrušky

Mateřská škola po tornádu

Vůně jehličí, světla svíček a cukroví,Vůně jehličí, světla svíček a cukroví,

to vše patří k Vánocům.to vše patří k Vánocům.

Přeji Všem ať jsou tyto svátky Přeji Všem ať jsou tyto svátky 

těmi nejkrášnějšími těmi nejkrášnějšími 

a v novém roce hodně zdrvía v novém roce hodně zdrví

Jana Poláchová, MŠ HruškyJana Poláchová, MŠ Hrušky

Dle informací pana místostarosty Ing. Marka Babisze je znovuotevření mateřské školy plánováno na 1. únor 
2022. Z tohoto důvodu bychom chtěli požádat všechny rodiče a přátele mateřské školy, aby nám v průběhu ledna 
pomohli a zapojili se do úklidu a přípravy vnitřních prostor. Věříme, že společně vše zvládneme tak, aby se děti 
mohly co nejdříve vrátit do naší hrušecké školky.

Veronika Machačová

Pomoc před zahájením provozu mateřské školy
Dle informací pana místostarosty Ing. Marka Babisze je znovuotevření mateřské školy plánováno na 1. únor 

2022. Z tohoto důvodu bychom chtěli požádat všechny rodiče a přátele mateřské školy, aby nám v průběhu ledna 
pomohli a zapojili se do úklidu a přípravy vnitřních prostor. Věříme, že společně vše zvládneme tak, aby se děti 
mohly co nejdříve vrátit do naší hrušecké školky.

Veronika Machačová

Pomoc před zahájením provozu mateřské školy
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Vážení spoluobčané, letošní školní rok 
nám nezačal zrovna nejlépe. V červnu přišlo 
tornádo a ještě nyní se s jeho následky mnozí 
v naší obci potýkáme. A k tomu další vlny co-
vidu. Tak jako mnoho z vás, i my ve škole, se 
s těmito nemilými důsledky musíme nějakým 
způsobem vypořádat.

Jsme rádi, že můžeme všichni spolu jezdit 
do staré školy ve Tvrdonicích. Dokud nebu-
de alespoň částečně opravena naše hrušecká 
škola, jsme za tuto možnost vděčni. Velkým 
přáním našich hrušeckých žáčků i pedagogů 
je návrat zpět do naší školy a doufáme, že 
druhé pololetí se nám toto přání splní.

Mnohokrát touto cestou děkujeme za veš-
kerou pomoc a podporu, které se nám dostalo 
ze všech možných stran.

Všem hrušeckým občanům přejeme pří-
jemné a klidné svátky vánoční a ať se Vám 
splní všechna Vaše přání.

Za všechny zaměstnance a žáky Základní 
školy Hrušky Mgr. Svatava Bradávková

Současný provoz základní školy

Je to obrovská šance pro mnoho 
lidí v dluhových pastech. Lidé, kte-
rým se podařilo spadnout do exekucí 
kvůli dluhům u státních institucí, mají 
v době od 28. 10. 2021 do 28. 1. 2022 
jedinečnou šanci se z toho vymanit 
a znovu začít normální život. Pokud 
v této lhůtě zaplatí dlužník celou jis-
tinu dluhu, tedy původní dluh, a 908 
Kč exekutorovi za zastavení exekuce, 
čeká ho nový životní restart. Úroky, 
penále a další příslušenství stát od-
pouští, exekuce se zastaví. Týkat se 
to bude těch, co mají dluh u veřejno-
právních institucí, např. u zdravotních 
pojišťoven, nemocnic, u dopravního 
podniku nebo třeba za nájem u obce. 
Milostivé léto by tak reálně mohlo po-
moci až čtvrt milionu dlužníků. S ohle-
dem na více než čtyři miliony exekucí 
a bezmála 750 tisíc lidí, kterých se 
to týká, je toto reálná šance, jak se 
s částí nahromaděných exekucí vypo-
řádat a současně ctít princip, že dluh 
se musí uhradit.

Jsem rád, že se nám tento návrh 
podařilo prosadit. Jako autor připomí-
nám: šance na odpuštění úroků u dlu-
hů vůči státu – milostivé léto – bude 

pouze do 28. 1. 2022. Osobně jsem 
přesvědčený, že toto období může být 
výhodné pro obě strany – pro dlužní-
ky, kteří mají reálný zájem své dluhy 
splatit a exekuce se zbavit, ale dra-
hým problémem je pro ně často právě 
příslušenství, které mnohdy činí až ně-
kolikanásobek původního dluhu, a pro 
města, obce a další věřitele, kterým 
vzniká šance na to, že dostanou zpět 
své dlužné peníze, což by se u řady 
dlužníků za standardní situace nikdy 

„Milostivé léto“ může pomoci 
až desetitisícům dlužníků z dluhových pastí

nestalo. Jedná se tak opravdu o po-
mocnou ruku jak pro věřitele, tak pro 
zodpovědné dlužníky.

Vás, kteří čtete tyto řádky, chci na-
léhavě poprosit. Pokud znáte ve svém 
okolí kohokoli, koho by se tato podaná 
ruka státu mohla týkat a pomoci mu, 
tak mu o tom řekněte. Nasměrujte ho 
do některé pomáhající instituce, jako 
jsou Charity, občanské poradny, Člověk 
v tísni apod. Rychlou pomoc vám po-
skytne např. Help linka Člověka v tís-
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Vánoční veselení 2021
Stejně jako minulý rok tak ani letos nám doba covido-

vá neumožnila pořádat tradiční Vánoční veselení. Nebylo 
to jenom kvůli vládním restrikcím, které směřují k omezení 
akcí, na kterých se setkává větší množství lidí, ale i kvůli 
prostoru, kde jsme si již zvykli se každý rok setkat a nasát 
atmosféru blížících se vánočních svátků. Prostor u školy teď 
slouží dělníkům, kteří opravují základní školu po červnovém 
řádění tornáda. Nezbývá nám proto nic jiného, než 
doufat, že příští rok se snad konečně svět vrátí do 
normálu a my pro vás budeme moci přichystat Vá-
noční veselení jak se sluší a patří, s bohatým kul-
turním programem, stánky plnými vánočního zboží, 
svařákem a punčem, něčím dobrým k zakousnutí 
a kouzelnou vánoční výstavou. 

Ples 2022
Co k plesu? Letošní byl zrušen a těžko co psát 

k plesu na příští rok, když nevíme, jaká vládní opat-
ření budou platit. Navíc nám i tornádo udělalo čáru 
přes rozpočet, protože naše tělocvična není ve sta-
vu vhodném pro pořádání jakýchkoliv akcí. Na příští 
rok, na 15. 1. 2022 jsme si pronajali Kulturní dům 
v Týnci, už máme objednanou i úžasnou kapelu, ale 
byť jsme optimisti, vidíme to pesimisticky… Proto 
sledujte naše FB stránky, kde bude info o tom, jak se 
situace vyvíjí…

Drtichy informují

ni 770 600 800, přesný postup najdete 
i v aplikaci nedluzimstatu.cz/milos-
tive-leto/. Pokud tuto šanci nevyužijí, 
nepůjde se jí zpětně domáhat. A první 

aktivita musí být na straně dlužníka! 
Milostivé léto se nebude v blízké bu-
doucnosti opakovat. Díky za vaši po-
moc s osvětou, je to opravdu důležité. 

Považuji to za jednu z výrazně pozi-
tivních věcí, které se nám podařilo ve 
sněmovně v končícím období prosadit.

Marek Výborný, poslanec PS PČR

A co dodat na závěr? 
Se starým rokem jako bychom zavřeli knihu a s novým 

rokem jako bychom brali čistý arch papíru a tužku do ruky. 
Přejeme všem, aby tento arch papíru byl popsaný samými 
radostmi a štěstím, aby na starosti nezbylo žádné místo. 
A i přesto, co nás letos potkalo, ať vánoční nálada a vzácný 
sváteční čas, rozzáří v našich srdcích jas.

Kouzelné vánoce přejí DRTICHY
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Říká se, že jsme národ sběratelů a alespoň v mládí určitě 
něco sbíral každý z nás. Ať už to byly známky, odznaky, ná-
lepky na krabičkách od sirek, pohlednice, obaly od čokolády, 
od žvýkaček, zkrátka od všeho možného. V pozdějším věku 
to byly fotografi e herců zpěváků, krasobruslařů, hokejistů 
a dalších sportovců.

Některé sbírky zůstaly jen vzpomínkou na dětství sbě-
ratele, jiné přetrvaly, anebo byly založeny až v dospělosti. 
Někteří lidé shromáždí tolik materiálu, že pro jejich sbírky 
obřích rozměrů jim nestačí prostory bytů, a tak si prona-

Vánoce ve vlastivědném kroužku
jmou budovy, kde své poklady vystavují ve velkém. Tako-
vé sběratele, kteří svým sbírkám zasvětí všechen volný čas 
a velké fi nanční prostředky, vidíme většinou v televizi. Při-
znám se, že ve svém okolí žádného velkosběratele neznám, 
ale těch malých tu máme spoustu. A ty vám chceme, pokud 
to situace dovolí, představit. Výstavu jsme připravili na dny 
11. až 12. a 18. až 19. prosince v prostorách vlastivědného 
kroužku (bývalá pošta), a to vždy od 14 do 18 hodin. Tak jako 
v minulých letech, máme i letos připraven prodej drobných 
vánočních dárků.

Jana Šumberová 

I v Místní knihovně v Hruškách se 
řešily problémy červnového tornáda. 
Ovšem až po prázdninách. Do knihovny 
zateklo popraskanou střechou, kterou 
pomohl opravit pan Rudolf Blinkal, dále 
bylo třeba vyměnit dvě nefunkční ply-
nová topidla za nová, ale hlavně vyma-
lovat celou knihovnu, protože strop už 
začal plesnivět.

Čtenáři a návštěvníci knihovny zjis-
tili, že od poloviny října je v knihovně 
zavřeno. Malovalo se, stěhovalo, uklíze-
lo, bylo potřeba rovněž opravit žaluzie, 
evidovaly, balily a razítkovaly se knihy. 
Za vším je spousta hodin práce a hlavně 
ochotných lidí.

Hrušecké knihovně také darovali 
lidé spoustu nových a pěkných knížek, 
za což jim patří rovněž poděkování. Byli 
mezi nimi i občané Hrušek. Dále to byl 
např. Svaz knihovníků a informačních 
pracovníků Velká Morava zastoupený ře-
ditelkou knihovny Jiřího Mahena v Brně 
Ing. Libuší Nivnickou; jejich vánočním 
dárkem byl poukaz na 4000,- Kč na ná-
kup knih v knihkupectví Knihy Dobrovský 

Místní knihovna v Hruškách informuje...

v Brně a dalších 10 000,- Kč, kterými se 
rozhodli podpořit vymalování knihovny.

Mezi prvními, kteří se mi ozvali už 
začátkem července, bylo brněnské Na-
kladatelství HOST. Ti poslali 100 knížek 
ze své produkce; jednalo se o bestselle-
ry oblíbených autorů jako Lars Kepler, 
Kateřina Tučková, Alena Mornštajnová 
a další naprosté novinky, ale i knihy pro 
děti. V dopise bylo napsáno: „Ničivé 
řádění tornáda na jižní Moravě nás lid-
sky zasáhlo a práci knihoven vnímáme 
jako velmi důležitou, proto Vás chceme 
touto formou podpořit.“ Všechny knihy 
jsou již čtenářům k dispozici, některé 
jsou už i půjčené. Seznam všech novi-
nek najdete na: https://jmk.tritius.cz/
library/hrusky/news

Ozvala se mi také ředitelka Městské 
knihovny v Milevsku Ing. Petra Bláho-
vá s tím, že věnují hrušecké knihovně 
828,- Kč na nákup knížek a ještě kra-
bici nových detektivek a dobrodružných 
knih. Že nevíte, kde Milevsko je? Já to 
taky nevěděla, tak se taky podívejte na 
mapu. :-)

Další neznámou byla paní Marie 
Skřivánková, která přivezla dvě obrov-
ské krabice krásných a nových knížek. 
Z nich budou mít radost děti, ale i čte-
náři, které zajímají životopisy a medai-
lony známých osobností (např. Marika 
Gombitová, Tomáš Holý, Karel Černoch 
nebo Pierre Brice aj.).

Všem, kteří mi pomáhali, patří vel-
ké a upřímné poděkování. Mezi jinými 
to byli zejména hrušečtí hasiči, kteří 
přišli a pomohli hned několikrát, a dále 
dva pánové z brněnské Diakonie, které 
narychlo zkontaktoval Jan Dus. Ti byli 
ochotni přijet z Brna i v době státního 
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Téměř každý rok informuji občany o budoucnosti ordi-
nace praktického lékaře v Hruškách. Většinou hrozbu konce 
přinášely politicko-ekonomické hrozby, například EET. Loni 
dominující covid mne nutil bez pobízení v praxi pokračovat, 
než se oddávat nicnedělání.

Letos, když se ke covidu přidalo tornádo, slíbil jsem paní 
starostce, že pokud to bude ze zdravotních důvodů možné, 
budu ještě obvod udržovat alespoň rok funkční. Člověk míní, 
Pán Bůh mění. 

Po tornádu moje dluhy přesahují milion. Na dotaci jako 
vlastník ordinace nemám nárok. Půjčku nedostanu a nechci. 
Střechu nad hlavou manželce neprodám. Musím vydělat, 
mám slíbené místo za dvojnásobek současného příjmu. Budu 

Nejen významnou dobrovolnickou pomocí, ale i fi nanč-
ními a materiálními dary přispěli dárci na obnovu poničené 
obce. Aby vše bylo řádně právně ošetřeno, uzavřela Obec 
Hrušky 670 darovacích smluv, jejichž předmětem bylo da-
rování fi nančních částek, materiálu, nářadí, služeb, ob-
čerstvení, poukazů, výrobků aj. Mezi dárci byly neziskové 
organizace, obce, města, kraje, právnické osoby, zájmová 
sdružení a spolky. Ti všichni měli možnost určit, kam by je-
jich pomoc měla směřovat.  Většina z nich uvedla obecný 

… s trochou satiry. Omlouvám se 
mým pacientům, že jsem je 40 let lé-
čil podle znalostí, které jsem získal ve 
škole a v praxi. Ale poslední dva roky 
se medicína výrazně změnila nutností 
poslouchat nové příkazy podle pana 
Babiše a jeho odborníků.

Například více než 20 let se nut-
nost očkování proti tetanu řídí množ-

svátku 28. října a celý den mi pomáhat 
se stěhováním regálů a úklidem. Nebylo 
to vůbec jednoduché, byli ochotní, obě-
taví, pracovití a milí.

S úklidem v knihovně mně pak po-
mohly i moje kamarádky a taky někte-
ré, od kterých mě to mile překvapilo. 
Jmenovitě tady patří poděkování Věrce 
Florusové, Svaťce Helešicové, Anič-
ce Klimešové, Marušce Říhové, Květce 
Smetanové, Marušce Srncové a Svať-
ce Ujčíkové. Úplně až do samotného 
otevření knihovny mi ještě pomáhaly 
i s knihovnickou prací. Holky, byly jste 
super!

Co dál?

Dary a příspěvky po tornádu

Omluva …

usilovat o možnost ještě ordinovat i v Hruškách, pokud mě 
do Hrušek něco potáhne. Většina mých žádostí však není vy-
slyšena. Ale někteří pacienti mě tu chtějí. Velice milý dárek 
jsem dostal od sekretářek na obecním úřadě – čokoládové 
srdíčko. Pro ně jsem ochotný v Hruškách dál ordinovat.

A ještě dodatek: Téměř dva roky se snažím přesvědčit 
pacienty, že nejen v době koronaviru je výhodné první kon-
takt se zdravotnictvím udělat pomocí telefonické SMS na te-
lefonní číslo 775 265 747. Některé informace, recept, lístek 
na peníze, neschopnosti, lze většinou vyřídit pomocí SMS 
zprávy. Podmínkou je doručovat odborné nálezy do ordina-
ce. Některé odpovědi mohu napsat až další den.

MUDr. Pospíchal

účel, například „odstranění následků přírodní katastrofy“ 
či „na obnovu obce zasažené tornádem“, další se zaměřili 
na konkrétní cíle – opravu vybrané stavby nebo pomoc kon-
krétním lidem, rodinám a organizacím. O tom, že dárci byli 
opravdu štědří, svědčí číslo 71.489.675,75 Kč. Ano, přesně 
taková částka byla sečtena ze všech uzavřených darovacích 
smluv. A za to patří všem naše velké a upřímné poděkování.

Seznam všech dárců včetně darované částky a účelu na-
jdete na webových stránkách obce. 

stvím protitetanických IgG protilátek 
v krvi. O protilátkách covidových se 
nemluví.

Hrušky jsou velmi malý zdravot-
nický obvod. Mám však pacienty, kteří 
pět měsíců po očkování nemají žádné 
protilátky. Mohou do kina i do hospody, 
mohou také covid beztrestně přenášet. 
A mohou infekci také dostat. Mám také 

Děkuji i vedení Obce Hrušky a všem 
zaměstnancům, kteří byli ti první, na 
které jsem se obracela o pomoc a rady 
a snažili se mně vždy vyjít vstříc.

Knihovna je pro čtenáře otevřena od 
30. listopadu do Vánoc a to vždy v úterý 
od 15.00 do 18.30 hodin. K dispozici je 
stále i kopírka, tiskárna, skener a ve-
řejný internet. V roce 2022 se knihov-
na otevře pro návštěvníky v sobotu 8. 
ledna od 14.00 do 17.30 hodin. Děti se 
mohou podívat na obrázky obálek no-
vých dětských knížek. Stačí jen přijít 
a vybrat si. Už se také těším, až se malí 
i velcí školáčci začnou učit v opravené 

pacienty, kteří covid prodělali, a 14 
měsíců poté mají stále tolik protilátek, 
že onemocnět covidem by byl téměř 
zázrak. Ale tito pacienti nemají Tečku, 
nesmí do hospody ani na hokej.

Takových paradoxů je spousta. Pro-
to se mi také nechce v tomto systému 
ordinovat.

MUDr. Pospíchal

škole a školce a s paní učitelkou opět 
navštíví knihovnu.

Závěrem bych chtěla popřát všem 
svým čtenářům a všem obyvatelům Hru-
šek poklidné prožití vánočních svátků, 
dobré zdraví, dobré přátele a dobré 
knihy po celý rok 2022.

A abyste věděli, budu na všechny my-
slet hlavně na Štědrý večer 24. prosince 
v 19 hodin, kdy přesně před půlrokem 
večer, se změnil pro všechny v Hruškách 
život. Jen škoda, že ne všichni budou 
moci prožít vánoce doma v Hruškách. 
Ještě jednou: hodně síly, štěstí a zdraví.

Jarmila Létalová
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Přijel jsem s bratrem a švagrem pomoct, protože jsem si 
nedokázal představit, jak během pár minut mohou lidé o vše 
přijít. Když jsem viděl ve zprávách i na internetu postižené 
oblasti, vyvolalo to ve mně velké emoce. Skutečnost byla ale 
ještě horší. Ale i přes to, že tu lidé přišli o střechu nad hlavou 

a majetek, drželi spolu a nevzdali to. Vstřícnost všech co po-
máhali, cizí i domácí, se nedá popsat, drželi při sobě. Už pro tu 
zkušenost nelitujeme, že jsme sem jeli. Pevně doufám, že se to 
už nikdy nestane, ale když by byla potřeba, jeli bychom zase.

P. Zemčík, Dyjákovičky

Naše léto v Hruškách
Před začátkem prázdnin jsme žádné 

plány na dovolenou stále ještě neměli. 
Chtěli jsme si pár týdnů volna v průbě-

hu léta vzít, ale jak je strávíme, jsme 
nechávali otevřené. A pak přišel ten 
den … S obrovským pocitem zděšení 

a soucitem jsme sledovali v médiích, 
co se odehrálo na druhém konci repub-
liky. Neuměli jsme si představit, jak se 

Já a Hrušky
Ty jsi z Hrušek? Máš někoho v Hruš-

kách? To jsou nejčastější otázky, které 
v posledních pěti měsících dostávám. 
Hrušky a já, náš společný příběh začal 
24. června 2021, kdy jsem zažila slabý 
odvar tornáda ve Valticích. No a pak už 
jsem jen sledovala média, co se vlastně 
stalo… Ráno jsem prostě nemohla jet 
do práce, ale pomáhat do postižených 
oblastí. Cestou autem jsem si říkala, že 
bych se asi měla připojit k nějaké smys-
luplné skupině, abychom společně doká-
zali víc. Tak jsem zavolala kamarádce, 
která pracuje pro břeclavský deník a ta 
mi dala kontakt na Cyrila Podolského. 
Ten už měl v hlavě nápad na hlídání 
dětí, aby rodiče neměli navíc ještě sta-
rost, co s dětmi…

Společně s Cyrilem a Lubošem Ma-
jerem jsme během jednoho dne zaří-
dili zázemí i s ubytováním v Břeclavi. 
A pak se spustil kolotoč akcí, ze kterých 
jsem stále ještě nevystoupila a jak to 
tak vypadá, zatím ani nevystoupím. Bě-
hem víkendu jsme Martinem Balšínkem 
a Petrem Sulovským udělali do dnešního 
dne stále fungující skupinu. Společně 
s dalšími dobrovolníky jsme roztřídili 
a rozvezli několik kamionů humanitární 
pomoci, nakoupili a rozváželi jídlo do 
postižených obcí, založili transparentní 
účet a museli se rozhodnout pro jednu 
konkrétní věc, totiž kam bude směřovat 
naše pomoc. Vybrali jsme si tedy Mateř-
skou školu v Hruškách

Ve spolupráci s Pavlem Čadíkem 
a Cyklosférou v Břeclavi jsme pod ná-
zvem U mě dobrý, pomáhám!, zorga-

nizovali pásmo koncertů a promítání 
fi lmů. Heslo jsme si půjčili od Jana Hře-
bejka, který se také našeho prvního pro-
mítání zúčastnil.

Kluci dostali nápad uvařit v Hruškách 
guláš, prvně v jednom kotli, pak ve dvou, 
a nakonec z toho vznikla vám dobře zná-
má polní kuchyně u rybníčku. Pomáhali 
nám lidé z celé České republiky, Slo-
venska i Rakouska. Naše kuchyně měla 
absolutně skvělou atmosféru a za léto 
jsme navařili přes 25.000 jídel. A vznik-
la spousta přátelství! Náladu u rybníčku 
nám mimo jiné jezdili zlepšovat např. 
Jiří Zonyga, Petr Kolář, Michal Nesvadba 
nebo kapela Kryštof. (Mimochodem při 
vystoupení Michala Nesvadby jsem na 
vašich tvářích poprvé uviděla úsměv!)

Na jedno z našich promítání v Břec-
lavi jsme pozvali Martina Dejdara, Jiřího 
Lábuse, Tomáše Magnuska, Tomáše Ho-
dana, Fíhu Tralala a další. Vzali jsme je 
také do naší polní kuchyně v Hruškách, 
kde Martina Dejdara napadlo zorganizo-
vat hokejové benefi ční utkání jeho HC 
Olymp Praha vs. tým, který jsem měla 
vybrat z „Hruščanů“. Jelikož mám ráda 
výzvy, tak jsem hozenou rukavici hned 
zvedla a začala organizovat … zajištění 
stadionu, reklamy, zázemí, pohoště-
ní, hygieny, skákacího hradu pro děti 
…. a hráče, vůbec jsem netušila, jaká 
jste hokejová obec! Společně s Borisem 
Koníčkem jsme dali dohromady Výběr 
z Hrušek a utkání si parádně užili.

Na transparentním účtu se nám 
nakonec podařilo shromáždit téměř 
1.700.000 Kč, oproti původně plánova-

nému jednomu milionu. K tomu se mi 
ještě podařilo přesvědčit obec Doksy 
u Máchova jezera, aby Hrušky taktéž 
podpořila. Darovali 200.000 Kč. Vše 
máte již převedeno na účtu obce.

No, a protože nás, lidí ochotných 
pomáhat, ubývá, dali jsme se nyní do-
hromady s Bárou Zdráhalovou a orga-
nizovali společně předávání vánočních 
stromečků, včetně ozdob a mikulášské 
nadílky dětem. Opět jsme se rozhodli, 
že to bude s bohatým kulturním progra-
mem … a povedlo se. Vystoupily dětské 
soubory, byla ohňová show, své vánoční 
vystoupení předvedl Michal Nesvadba 
a jedna z mikulášských skupin přiletěla 
z planety YO.

Dále mí rakouští přátelé uspořáda-
li sbírku věcí do domácnosti, která by 
nyní již měla být volně k dispozici v ha-
sičské zbrojnici. Vše formou „Vezmi si, 
co potřebuješ“. Také se už těšíme na 
slavnostní otevření mateřské školky za 
osobní účasti Martina Dejdara.

No a co nás momentálně zaměstnává 
nejvíc? Festival Srdce pro Hrušky, který 
se bude konat 25. června 2022 jako pod-
pora vás všech, poděkování dobrovol-
níkům a sponzorům. Akce to bude jistě 
skvělá. Účast už přislíbili: Divadlo Koráb, 
kapela Větry z Jihu s Jiřím Zonygou, ka-
pela Yantar, Off Beat Orchestra nebo Jiří 
Schmitzer.

Mno, a abych vám odpověděla na 
otázky z úvodu tohoto článku…ano, už 
se cítím být z Hrušek. A ano mám, mám 
v Hruškách vás všechny!

Miriam Nová, Sedlec

O tom, jak velký kus práce, pomoci, nadšení a lidské-
ho porozumění v naší obci zanechali tornádoví dobrovolníci 
není třeba pochybovat. V nové rubrice Tornádové příběhy 
bychom rádi zveřejnili jejich příběhy, pocity a zážitky. Vě-

Tornádové příběhy
říme, že jich byla spousta, v tomto čísle přinášíme první 
čtyři. Pokud máte na dobrovolníky kontakt a byli by ochotni 
přispět svou trochou do mlýna, budeme jen rádi. Zaslat lze 
na e-mail: hrusecke.okenko@seznam.cz.
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Nepřišly ještě ani letní prázdniny a sezóna dovolených 
a jižní Moravou se prohnalo tornádo. Média informovala 
o ztracených lidských životech, hmotných škodách, nut-
nosti zbourat některé poškozené domy. Jak šel čas, při-
šly první reportáže týkající se konkrétních lidí, kteří byli 
zasaženi. V tu chvíli jsem začala vnímat, jak tato živelní 
katastrofa zasáhla do životů obyvatel postižených obcí. 
Na Facebooku jsem vyhledala skupinu, která propojovala 
dobrovolníky. Když jsem četla příspěvky, viděla fotografi e, 
byla jsem rozhodnutá – pojedu pomoct!

V pondělí 12. července jsem přijela až večer. Po dlouhé 
cestě autem jsem se tedy prošla od ubytovacího vlaku do 
nedalekých Hrušek. Ačkoli jsem viděla mnoho fotek, četla 
články, pohled na zničenou vesnici mi vehnal slzy do očí. 
Největší sutiny už byly odklizené, přesto jste se najednou 
dívali na polorozbořené domy, domy provizorně zakryté 
plachtami, rozbité střešní tašky zabodané v omítkách, roz-
bitá okna domů, rozmlácená auta, prázdné pozemky. Šla 
jsem Hlavní ulicí a mezi poničenými domy bylo najednou 
prázdné místo po již zbouraném domě a na jeho místě stál 
karavan. Nikdy dřív jsem si neuvědomila komfort, který 
zatím celý život prožívám. Co všechno tornádo té rodině 
vzalo? Kde mají svoje osobní věci? Během dalších dnů strá-
vených na jihu jsem zjistila, že karavan místo rodinného 
domu není v této oblasti momentálně nic ojedinělého.

Od druhého dne jsem již každou chvíli měla co dělat 
a práci jsem si nijak obtížně shánět nemusela, byla všu-
de, kam se jen člověk podíval. Ať už to bylo vyklízení 
domů, podávání střešních tašek, třídění věcí ve skladu 
hmotných potřeb, plnění kontejnerů nepořádkem – latě-
mi ze střech, poničenými okapy apod. Každý večer, když 
jsem si lehala do spacáku, jsem cítila bolest svalů a velké 
vyčerpání, a to nejenom fyzické. Pokud totiž zrovna jako 
dobrovolník nepomáháte v obecní kanceláři, v kuchyni 
nebo ve vinohradu, pracujete u konkrétních rodin. Vidí-

te přepracované, vyčerpané majitele domů, kteří den co 
den vyvíjí obrovské úsilí, aby si opravili své bydlení. Ro-
dinný život, zábava, to se najednou stalo velmi vzácnou 
aktivitou. Jednotlivé obce ale byly jako mraveniště – plno 
dobrovolníků, vojáků, hasičů, policistů, nákladních aut, 
techniky. Ani jsem nevnímala, kolik hodin prací trávím, 
protože všude kolem mě byl ruch, nákladní auta, těžká 
technika, plno pracujících lidí. 

V době, kdy jsem tam byla poprvé, tedy tři týdny po 
katastrofě, byl život v postižených obcích nesrovnatelný 
s běžným životem, který všichni známe. Například nebyl 
ještě obnoven přívod elektřiny, takže domácnosti byly na-
pájeny benzinovými elektrocentrálami, kterými ale nebylo 
možné napájet všechny spotřebiče, takže v rodinách na 
proud fungovalo většinou pouze osvětlení, bojler a ledni-
ce. Nebyly otevřené některé obchody, většinou proto, že 
byly rovněž poničené. Většina lidí byla bez aut. 

Už když jsem po pěti dnech odjížděla, věděla jsem, že 
je potřeba se znovu vrátit a znovu přiložit ruku k dílu. Vy-
dala jsem se tedy na jih znovu v srpnu. Po měsíci od po-
slední návštěvy bylo ale vše jinak. Obce byly poloprázdné, 
žádní vojáci, žádní hasiči, minimum dobrovolníků. Lidé byli 
snad ještě více zoufalí, protože si uvědomovali, že podzim 
přijde velmi brzy a oni nemají hotové střechy, vyměněná 
okna. Za mou druhou návštěvu jsme s párem řemeslníků 
a několika dobrovolníky dokončili hned dvě střechy. Mohla 
jsem odjet s pocitem, že naše dobrovolnická skupina po 
sobě zanechala viditelnou a užitečnou pomoc.

Co mi dobrovolnictví na Moravě přineslo? Poznala jsem 
mnoho skvělých lidí z řad dobrovolníků, poznala jsem vděk 
lidí, kteří díky nám neměli pocit, že na vše zůstali sami. 
Získala jsem pracovní zkušenosti, ke kterým bych se jinak 
jen těžko dostala, a v neposlední řadě jsem na těch pár dní 
žila na místě, kde je na prvním místě lidskost. 

Veronika Černá, Broumov (okres Náchod)

Moraváci s tímhle vším musí vypořádat 
a naučit žít. A pak nám to došlo, vždyť 
je to kousek! Volno je, plány zatím 
ne, ale na druhé straně tu je krásná 
(i když momentálně zpustošená) Mora-
va, s programem na celý den, který má 
navíc smysl, a s lidmi, kteří tohle sami 
nemůžou všechno ustát. A tak jsme se 
rozhodli, že letošní „dovolená“ bude 
právě tam.

Když jsme dojeli na místo, věci 
vypadaly najednou úplně jinak než 
v televizi. Ten pocit, který na nás 
dopadl, se jen těžko vydýchával. Ale 
bylo by trapné popisovat naše pocity, 
když jsme nezažili ani setinu toho, co 
místní. Práce bylo, že si člověk sko-
ro mohl vybírat. S vědomím toho, že 
každá hodina pomůže smazat ty ošk-
livé zážitky a vidět před sebou nový 
bezpečný domov, a především v partě 
lidí se srdcem na pravém místě, dny 
ubíhaly jako voda. Těžko se popisuje 

ta nabíjecí atmosféra, která mezi vše-
mi vládla. Osobně jsme za jeden den 
poznali víc lidí, jak za celý covidový 
rok předtím. Tím, že nás bylo vždy na 
místě celkem dost, tak šla práce krás-
ně od ruky a člověk hned viděl, jak se 
to posouvá a že to má smysl. Vždycky 
jsme měli kde spát, nikdy jsme nemě-
li hlad a pokaždé bylo s kým pokecat, 
zazpívat nebo se zasmát. Místní jsou 
úžasní lidé, kteří i přes to všechno, 
čím prošli, oplývají otevřeností, přá-
telskostí a smyslem pro humor. Každý 
den vydal za několik v přepočtu na 
zážitky, poznané lidi, práci i radost, 
kterou jsme cítili. 

Odjíždí se odtamtud jen těžko – vi-
díte, kolik práce by ještě bylo potřeba, 
ale máte svoje závazky doma, a tak 
si tohle pro nás svou atmosférou ma-
gické místo musíte nechat zase až na 
příště. Přijeli jsme pak do Hrušek ještě 
dvakrát. S blížícím se koncem léta už 

rapidně ubývalo dobrovolníků, ale at-
mosféra byla pořád téměř stejná. Když 
si píšeme s nově získanými kamarády 
mezi dobrovolníky, všichni nosí stej-
ně hřejivé dojmy z léta v Hruškách 
a s nostalgií vzpomínáme, jak jsme 
tam nádeničili. Všichni doufáme, že 
tornádo, které nás vlastně v létě spo-
jilo, už se nevrátí. Ale snad tu atmo-
sféru a sílu lidí, která potom vznikla, 
budeme moct ještě zažít. Všichni mlu-
víme o dalším létě, jako by se všechna 
ta akce měla zopakovat a zase se tam 
potkáme. Snad ano, ale už za mnohem 
jiných kulis a trochu méně práce. Teď 
už bychom totiž nejeli na místo zkázy 
s nejasným očekáváním, už bychom 
jeli za konkrétními lidmi a domy, kde 
jsme nechali kousek sebe. Teď už jsou 
pro nás Hrušky srdcovou záležitostí, 
kde máme oblíbená místa, vzpomínky, 
známé a přátele.  

Hejduková I.
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